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پرکارترین های بازیگران سینما در سالی که گذشت 

کمـدی تـا  ز پژمـان جمشـیدی و عبـاس جمشـیدی فر در   ا
امیر آقایی و سحر دولتشاهی در درام اجتماعی؛ سینمای ایران 
در سـال۱۴۰۳ حضور برخـی بازیگـران را در سـه تـا چهـار فیلـم و در 

گونه های متفاوت روی پرده نقره ای خود دید.
گـر قـرار باشـد فهرسـتی از بازیگـران پـرکار  گـزارش صبـا، ا بـه 
لای  ۱۴۰۳ داشـته باشـیم، نـام پژمـان جمشـیدی در بـا سال
فهرسـت قـرار می گیـرد؛ بازیگـری کـه در سـال۱۴۰۳ با چهـار فیلـم، 
هـم کمـدی صـرف، هـم درام و هـم کمـدی ابـزورد را تجربـه کـرد. 
»بی بدن«، »صبحانه با زرافه ها«، »تگزاس۳« و »یادگار جنوب« 
 ماحصـل کارنامـه جمشـیدی روی پـرده سـینما در سـال۱۴۰۳ 

است.
بی شـک چنیـن تجاربـی بـه حرفه ای بـودن بازیگـر و توانمنـدی 
او بازمی گـردد، امـا به تازگـی دربـاره تکراری شـدن جمشـیدی در 
قالـب یـک نقـش نیـز زیـاد گفتـه و نوشـته اند؛ انتقاداتـی کـه البتـه 
نتیجه ای نداشته است و این بازیگر همچنان هر سال با دوسه 

فیلم در گیشـه حضور دارد.

عباس جمشیدی فر؛ حساب شده تر از گذشته با ۴ فیلم  

ی  یفـا ا ن  یـو یز تلو و  تـر  تئا ر  سـت د ها ل  فر سا ی  جمشـید
یگـر  ز یـن با کـه ا سـت  لی ا پنـج سـا ر مـا چها ، ا کنـد نقـش می 
کـه   انتخاب هـای حساب شـده تری دارد. از همـان سـالی 
»سـه دونگ سـه دونگ« در تلویزیـون پخـش می شـد، بیشـتر 
دیـده شـد، امـا در ایـن چنـد سـال و به خصـوص پـس از ایفـای 
کران نشده است، وسواس  نقش در »شیشلیک« که البته هنوز ا

انتخـاب نقـش در کارنامـه اش دیـده می شـود.
کاری«، مسـیر  ز آن »زخـم  »قیـف«، »کـت چرمـی« و پـس ا
جمشـیدی فر را از بازیگـری کـه در ایفـای کمـدی تبحـر داشـت، 
بـه سـمتی بـرد کـه توانمندی هایـش بیشـتر دیـده شـود. امسـال 
کمـدی »بـاغ کیانـوش« نتیجـه وسـواس او در کارنامـه اش اسـت؛ 
 کمـدی ای کـه فیلم نامـه داشـت و در کنـار خندانـدن، قصـه هـم 

می گفت.
او نیـز ماننـد جمشـیدی پارسـال در چهـار فیلـم ایفـای نقـش 
کـرد کـه »تمسـاح خونـی«، »قیـف« و »شه سـوار« فیلم هـای دیگـر 

ایـن بازیگـر بودنـد.

امیر آقایی و ۴ حضور که هیچ کدام دیده نشد  

جالب است که نام امیر آقایی نیز در میان چهارفیلمه های۴۰۳ قرار 
می گیـرد؛ بازیگـری کـه پارسـال در چهـار فیلـم روی پـرده نقـره ای 
حضـور داشـت، امـا بـه میـزان حضـورش در چهـار فیلـم، دیـده 
نشـد. دو فیلـم »شـبگرد« و »کارزار« بـه انـدازه ای کـه بایـد، دیـده 
نشـدند و »نبودنـت« نیـز بـا اقبـال محـدودی کـه در جشـنواره 
کـران عمومـی هـم دیـده نشـد. »خائن کشـی« نیـز  داشـت، در ا
کـه بـا وجـود نـام  کارنامـه سـال گذشـته آقایـی بـود  دیگرفیلـم 
گیشـه  کارگـردان مطرحـش، نتوانسـت بیـش از ۳میلیـارد در 

فـروش داشـته باشـد.

پرکارترین بازیگر زن سینما در سال۱۴۰۳  

سـحر دولتشـاهی از آن دسـت بازیگـران پـرکار نمایـش خانگـی 
اسـت. از سـال۱۳۹۶ و پـس از حضـور در سـریال »عالیجنـاب«، 
تقریبـا هـر سـال بـا یـک سـریال در نمایـش خانگـی حضـور داشـته 
گذشـته حاشـیه های »افعـی تهـران« و حضـور  اسـت. سـال 
متفاوتـش، نقـل محفـل رسـانه ها بـود، امـا از سـینما نیـز غافـل 
نشـد و سـه فیلـم روی پـرده داشـت کـه باعـث شـد بـه فهرسـت 

بازیگـران پـرکار اضافـه شـود.
دولتشـاهی جنـس متفاوتـی از کمـدی را بـا »مفت بـر« تجربـه 
کـرد. البتـه ایـن فیلـم چنـدان دیـده نشـد. »یـادگار جنـوب« و 
»نبودنـت« دیگرفیلم هایـی بودنـد کـه بـه نظـر می رسـید مطابـق 
بـا حضـور ایـن بازیگـر در فیلم هـای اجتماعـی، بـا اقبـال روبـه رو 
شـود، امـا فقـط »یـادگار جنـوب« فـروش ۱۲میلیـاردی را تجربـه 
کـرد و دولتشـاهی را بـا شـمایل متفـاوت یـک زن حیله گـر از خطـه 

جنـوب، در ذهـن مخاطـب تثبیـت کـرد.
گلاره عباسـی را بـه  ودپـز«،  کمترمخاطبـی موقـع یـادآوری »ز
 خاطـر مـی آورد. به قـدری دو بازیگـر اصلـی ایـن فیلـم، یعنـی 
نویـد محمـدزاده و محسـن تنابنـده، پررنگ انـد کـه شـاید گلاره 
عباسـی بـه آن میـزان بـه چشـم مخاطـب نیایـد، امـا تأثیـر او در 

قصـه و همچنیـن ایفـای نقـش او شایسـته تحسـین اسـت.
عباسـی در سـال۱۴۰۳ به جز »زودپـز«، »بی بـدن« و »آغـوش بـاز« 
را هـم در کارنامـه داشـت کـه »بی بـدن« در میـان غیرکمدی هـا، 
و شـد. ایفـای  وبـه ر فـروش قابل قبولـی داشـت و بـا اقبـال ر
نقـش عباسـی در »بی بـدن« نیـز مدنظـر منتقـدان قـرار گرفتـه 
کـه در فجـر  کـه هـردو فیلمـی  بـود. او ایـن شـانس را داشـت 
کـران  کـرده بـود، پارسـال ا چهـل ودوم در آن هـا ایفـای نقـش 
 شـوند و کارنامـه اش را بـا حضـور در یـک فیلـم کمـدی کامل تـر 

کند.

کفه سنگین ترازو به سمت دوفیلمه ها  

همچنیـن در ایـن فهرسـت می تـوان بـه بازیگـران دیگـری اشـاره 
کـه هرکـدام پارسـال دو فیلـم روی پـرده داشـتند. هوتـن  کـرد 
شـکیبا، بهـرام افشـاری، النـاز حبیبـی و هـادی کاظمـی همگـی 
در دو فیلـم کمـدی ایفـای نقـش کـرده بودنـد. محسـن تنابنـده 
 عـلاوه بـر »زودپـز« کـه سـومین فیلـم پرفـروش سال۱۴۰۳ اسـت، 
کـه بـا اقبـال  وی پـرده داشـت  وزگاری آبـادان« را ر وزی ر »ر
نـی  ا د گر ر کا بـه  شـد فیلمـی  ه می  د س ز . حـد ه نشـد ا همـر
 حمیدرضـا آذرنـگ بـا اسـتقبال مخاطـب همـراه شـود، امـا ایـن 

اتفـاق نیفتاد.
علاوه بر این ها »خائن کشی« فیلم پربازیگری بود که سبب شد 
برخی بازیگران در سال۱۴۰۳ حضور پرتکراری روی پرده نقره ای 
داشـته باشـند. نسـیم ادبـی و سـارا بهرامـی در کنـار امیـر آقایـی 
از آن دسـته بودنـد. مهـران مدیـری شـاید تعجب برانگیزتریـن 
کـه بـا حضـور در دو درام اجتماعـی  نـام ایـن فهرسـت باشـد 
»خائن کشـی« و »سـاعت ۶ صبـح«، نـه توانسـت نظـر مخاطبـان 
را جلـب کنـد و نـه فـروش گیشـه را بـه همـراه داشـته باشـد. بـه نظـر 
 می رسد این بازیگر نیز مانند پژمان جمشیدی به تکرار خودش 

افتاده اسـت.

ریحانه موسوی

 نخستین رویداد ملی »نورنما« و جشن بزرگ عیدانه از دهم 

گزارش 
روز

تا پانزدهم فروردین در عرصه میدان شهدای مشهد برگزار 
شد. این رویداد ترکیب بی نظیری از معنویت و نشاط و شادی 
بــود. در ایــن رویــداد، نمایش های »ایـــران«، »طــای 24«، 
»نامه ای از یک ماهی«، »چشم انتظار«، »واپسین زمان« و 

ــژه  و ترکیب   وز« به تهیه کنندگی مسعود حــکــم آبــادی  با جلوه های وی »نـــور

ویدئومپینگ سه بعدی اجرا شدند که با استقبال خوب زائران و مجاوران همراه 
بود. با چند نفر از کارگردانان نمایش های جشنواره »نور و نما« گفت و گو کردیم 

که در ادامه می خوانید.

روایت سرگردانی بشر در دوران غیبت امام زمان)عج(  

عباس جانفدا، کارگردان نمایش »واپسین زمان«، درباره اثر خود می گوید: 
موضوع این نمایش به سرگردانی بشر در دوران غیبت امام زمان)عج( و 
داســتــان ستمکاران تاریخ و جنایت هایشان در ایــن سال ها در حق 
بشریت بــرمــی گــردد و به نوعی همه جــوامــع بشری انتظار یــک منجی 
 آخرالزمانی را می کشند تا به این جنگ، آشــوب و بی عدالتی در دنیا 

پایان دهد.
وی با اشاره به اینکه این نمایش هم زمان با جشنواره »نور و نما« در 
عرصه میدان شهدا اجراهای خود را آغاز کرد، گفت: تیم نمایشی ما یک 
گرا داریم که بازیگران حرکاتی را مبتنی  گروه چهل نفره است. یک گروه ایما
بر بدن انجام می دهند و هسته اصلی کار را تشکیل داده است. وحید 
ممیزی طراحی حرکات این بخش را بر عهده دارد. سه شخصیت اصلی 
داریم که بازیگران نمایش هستند و احسان خزایی، امیرحسین ملک و 
علی نوروزیان این نقش ها را برعهده دارند. شخصیت های دیگری نیز 
شامل چنگیز، هیتلر، نتانیاهو، ترامپ و... داریم.جانفدا می افزاید: از 
زمانی که دعوت به همکاری شدم، تا شروع کار فرصت بسیار کمی بود. 
اوایل اسفند زمزمه های این رویداد شنیده شد و تا زمانی که به قطعیت 
رسید، به نیمه های اسفند رسیدیم. در ابتدا قرار بود این جشنواره از 
چهارم فروردین شروع به کار کند، اما به دلیل مشکلات جوی و بارندگی ها 
به تعویق افتاد. ما به طور مفید نزدیک به سی جلسه تمرین داشتیم. 
که در آن موسیقی، حرکت، ویدئومپ و ویدئوآرت وجود دارد و  کاری 
کنار آن جلوه های ویژه میدانی نیز به نوعی استفاده خواهد شد،  در 
کمی  نیاز به هماهنگی های زیاد دارد. شاید سی جلسه تمرین زمان 
کار را می بینم، احساس می کنم نمایش  کنون که خر وجی  باشد، اما ا

قابل قبولی است.
وی مهم ترین تــفــاوت جشنواره امــســال بــا ســال هــای گذشته را تمرکز 
فعالیت های فرهنگی و اجتماعی بر یک نقطه می داند و بیان می کند: 
کنده ای  فکر می کنم حوزه فرهنگی و اجتماعی شهرداری فعالیت های پرا
را که در سال های گذشته در نقاط مختلف شهر داشته، امسال در یک 
نقطه متمرکز کرده است. پیش تر فعالیت های نمایشی، اقدامات فرهنگی 
و نورافشانی در نقاط مختلف شهر انجام می شد، اما امسال همه این 
برنامه ها تلفیق و در قالب جشنواره »نور و نما« ارائه شد که شامل نمایش 
و سرودهایی در دل آن هاست و هم زمان مبحث ویدئومپینگ را نیز دارد. 
بدین ترتیب یک رویداد بزرگ در هسته مرکزی شهر تجمیع شده است.

وی در ادامه بیان می کند: یکی از مشکلات فرهنگی ما این است که تا به 
رخدادی نزدیک نشویم، هیچ فکری برای آن نمی کنیم. این امر باعث 
می شود همه ظرفیت هنری شهر به طور کامل پای کار نیاید. به اعتقاد 
من وقتی این جشنواره تمام می شود، مسئولان باید برای سال آینده 
برنامه ریزی شان را شروع کنند. باید دبیرخانه ای مخصوص اقدامات 
این چنینی شکل بگیرد و به طور مستقیم با هنرمندان در ارتباط باشد، 
ح ها و ایده های خود را ارائه دهند، ظرفیت سنجی صورت  هنرمندان طر
بگیرد و مشخص شود در چه بازه زمانی و در کدام مناسبت فرهنگی یا 

مذهبی اجرا شود. این گونه می توان راحت برنامه ریزی کرد.
وی مشکل دیگر را در زمینه پرداخت ها می داند و ابراز می کند: احساس 
می کنم شبکه مالی شهرداری بسیار پیچیده و زمان بر است. باید ساز وکاری 
برای بخش مالی طراحی شود. این موضوع پیچیده ای نیست. ما در 
سال های پیش این موضوع را به مدیران شهرداری اعلام کرده ایم، اما 
هیچ گاه اراده ای برای حل آن در سطوح عالی مدیریتی شهرداری وجود 

نداشته است.
جانفدا در پایان می گوید: ابتکار امسال شهرداری در زمینه برگزاری جشنواره 
کنش هایی که از مردم در زمان تمرین  نور و نما درخورقدردانی است. وا
در میدان شهدا دریافت می کردیم، بسیار خوب بود و با ذوق و شوق 
درباره زمان اجرای این نمایش از ما پرس وجو می کردند و تمایل دارند 
جزئیات اتفاق را بدانند. این موضوع نشان می دهد هرقدر از این دست 
اتفاقات در شهر داشته باشیم، باز هم کم است و مخاطب آن وجود دارد.

نمود رشادت شهدای غواص در صحنه تئاتر  

خ فــروز، کارگردان نمایش »نامه ای از یک ماهی« که در مراسم  رامین ر
ــور و نــمــا« اجـــرا شـــد، مــی گــویــد: مــوضــوع ایــن  ــ افــتــتــاحــیــه جــشــنــواره »ن
ــاره  ــاع مقدس و مقاومت بــر مــی گــردد و داســتــان آن درب  نمایش بــه دف
کربلای ۴ و ۵ است و آنچه در باره رزمندگان غواص و رشادت های آن ها 
خ داده است. داستان از زبان دو شخصیت یعنی »ماهی« که همه آن  ر
اتفاقات را دیده است و نیز »نامه« که از زبان یک رزمنده مشهدی برای 
مادرش نوشته می شود، رقم می خورد و ما در جریان اتفاقات قرار می گیریم.

وی می افزاید: به دلیل حساسیت هایی که بخش مقاومت داشــت، از 
زمان نگارش متن تا اجرا یک ونیم ماه طول کشید و این کار را به آتوسا 
ریگی سپردیم که به گفته کسانی که نمایش را دیده اند، توانسته است 
متن تأثیرگذاری را خلق کند. موسیقی زنده و جلوه های میدانی را که به 
خ فروز بااشاره به  این کار اضافه کردیم، شور حماسی آن را بیشتر کرد.ر
اینکه نمایش »نامه ای از یک ماهی« به مدت چهار شب اجرا شد، بیان 
گران گرفتیم. سعی  می کند: از اولین اجرا بازخورد بسیار خوبی از تماشا
کردیم از نگاه کلیشه ای که درباره مقاومت وجود داشت، فاصله بگیریم. 
این اتفاق باعث شد بیشتر مخاطبان با آن ارتباط بگیرند. نوع نگاه ما 
به مسئله مقاومت نیز برای مخاطبان جالب و باورپذیر بود. مهم ترین 
گر با آن است،  مسئله ای که در تئاتر وجود دارد، هم ذات پنداری تماشا
که توانستیم این اتفاق را رقم بزنیم.وی درباره عوامل کار توضیح می دهد: 
بازیگر نقش »ماهی« نیما زنده روحیان است و نقش »نامه« را مجتبی 
احمدی برعهده دارد. اعضای گروه موسیقی ما نیز پنج نفر از اهالی جنوب 
گران خلق کردند. کشور هستند و اتمسفر این خطه از کشور را برای تماشا

این کارگردان درباره جشنواره »نور و نما« اظهار می کند: این جشنواره به 
معنای رقابت نیست، بلکه بیشتر نمایش ها سفارش داده شده است تا 
گروه ها با موضوعات اعلام شده کارهایشان را آماده کنند. ما برای نوشتن 
متن، ایده پردازی ها و تمرینات حدود سه ماه زمان داشتیم. افزودن 
سیستم ویدئومپ برای نمایش ها و دیگر اجراهایی که در عرصه میدان 
شهدا برگزار شد، همه اجراها را بسیار تأثیرگذارتر کرد. من این دغدغه را 
در معاونت فرهنگی و اجتماعی شهرداری مشهد حس کردم که به دنبال 

آن هستند تا در فضای مذهبی مشهد، موقعیت هایی را فراهم کنند تا 
گر این موضوع ادامه دار باشد، از لحاظ  مردم بتوانند از آن لذت ببرند. ا

خ خواهد داد. فرهنگی در مشهد اتفاقات بسیار خوبی ر

توجه به آیین ها و سنت های ایرانی در نمایش  

سیدجواد رحیم زاده که کارگردانی نمایش »نوروز« را برعهده دارد، درباره 
اثرش می گوید: نویسنده این کار آرش خیرآبادی، بازیگران حسین شیبانی 
و حمید جندقی، عروسک گردانان مهرزاد شکرانی و حسین شیر افکن، 
آهنگ ساز یحیی موسوی، عروسک ساز مجید بخششیان و طراح لباس 
محبوبه سلطانی است.وی می افزاید: موضوع نمایش درباره نوروز، آمدن 
فصل بهار، مهمان نوازی و تکریم زائران و مجاوران در ایام نوروز است. 
نویسنده کار با توجه به آیین ها و فرهنگ های سنتی موجود در فرهنگ 
ایران ما و فصل بهار، سفره هفت سین و آمدن مهمان این نمایشنامه 

را نوشته است.
رحیم زاده اظهار می کند: با توجه به اینکه کار ما مقداری شادتر است، 
آن را در بوستان برکت اجرا کردیم. با توجه به اینکه یک نمایش آیینی و 
سنتی است و مردم با عمونوروز و عموفیروز آشنا هستند، آن را دوست 
دارند. این نمایش از جنس مردم و برای مردم است و یادآور روزهای بهار 
و رفتن زمستان و سرما و شکوفه زدن درختان است. بخشی از نمایش، 
مکان های دیدنی مشهد را از بوستان های متفاوت تا آرامگاه فردوسی 
به مسافران معرفی می کند. بخش کوتاهی از آن نیز به نقلی از شاهنامه 
پرداخته است و مردم آن را دوست دارند. این نمایش همراه با آموزش 

صله رحم و مهمان نوازی فضای شادی ایجاد کرد.
وی می افزاید: به دلیل هم زمان شدن با ماه مبارک رمضان و شب های 
گر در سال های آینده از روز اول  احیا، اجراهای ما دیرتر شروع شد. ا
فروردین اجرا داشته باشیم، مخاطبان بیشتری می توانند از آن استفاده 
کنند. برگزاری این جشنواره در عرصه میدان شهدا اقدام خوبی است. 
زیرا به این کار مرکزیت داده است و گنجایش چندهزار تماشاچی را دارد. 
همچنین فضای مناسبی است تا بتوان از ویدئومپینگ استفاده کرد. 

تبلیغات خوبی هم برای این رویداد انجام شد.
کارگردان معتقد است: ما باید از مردم نیز بپرسیم آیا موضوعاتی  این 
را که در نمایش های ایام نوروز اجرا می شود، دوست دارند یا نه. این 
رویداد حلقه وصل بین مردم و گفتمانی است که ما با آن ها داریم. هنر 
تئاتر همیشه بهترین وسیله ارتباط با تماشاچی است. این هنر مادر 
همه هنرها بوده و همه هنرها در آن موجود است. با توجه به تعداد 
زیاد زائرانی که به مشهد می آیند، جا دارد این اتفاق را نه تنها در نوروز، 
 بلکه در مناسبت هایی مانند دهه فجر، دهه کرامت و در طول سال رقم 

بزنیم.

نخستین رویداد ملی نورنما همراه با جشن بزرگ عیدانه در مشهد برگزار شد

شب های پر مخاطب نمایش با تکنولوژی
شنبه
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خبرنگاری که دوباره کت وشلوار پوشید
نگاهی به فصل دوم برنامه »برمودا« با میزبانی کامران نجف زاده

محمد عنبرسوز

 ساختن برنامه گفت وگومحور جذاب 

نقد روز
در تــلــویــزیــون ایـــران کــار ســـاده ای 
گــفــت وگــوهــای یکنواخت،  نیست. 
چارچوب های محدود و احتیاط های 
رســـانـــه ای بــاعــث شــده انــد اجـــرای 
چنین برنامه هایی همواره با چالش های زیادی همراه 
باشد. با این حال، »برمودا« که این شب ها با اجرای 
کامران نجف زاده روی آنتن شبکه نسیم می رود، تاش 
کرده است تا این فرمول تکراری را بشکند و فضایی 
متفاوت خلق کند. این برنامه که از ابتدا با سبک خاص 
ــالا در فــصــل دوم تــغــیــیــرات  ــد، حـ ــود شــنــاخــتــه شـ خـ
چشمگیری داشته است؛ از دکور گرفته تا نحوه تعامل 
گر فصل اول »برمودا« بیشتر بر جنبه های  با مهمانان. ا
سرگرمی سازی و تفننی تکیه داشت، فصل دوم با حفظ 
جذابیت، به سمت گفت وگوهای پخته تر و حرفه ای تر 

حرکت کرده است.

تغییرات محسوس در فرم و محتوا  

فصل دوم برنامه »برمودا« با اجرای کامران نجف زاده 
به روی آنتن رفته و نسبت به فصل اول دستخوش 
تغییرات محسوسی شده است. این تغییرات نه تنها 
در ظاهر برنامه و دکور آن مشهود است، بلکه در 
نحوه دعوت از مهمانان و شیوه تعامل با آنان نیز 
به وضوح مشاهده می شود. به نظر می رسد تیم 
سازنده »برمودا« با بهره گیری از تجربه فصل نخست، 
تلاش کرده است فضایی حرفه ای تر و پخته تر برای 

این برنامه گفت وگومحور رقم بزند.

چاشنی نشاط و تنوع  

یــکــی از تــفــاوت هــای شــاخــص فــصــل دوم، نقش 
پررنگ تر جواد انصافی است. انصافی که سابقه ای 
طولانی در طنزپردازی و اجــرا دارد، حالا بیش از 

گذشته در جریان گفت وگوها حضور دارد و به کمک 
شوخ طبعی خاص خودش در نقش شاغلام، مانع 
از یکنواخت شدن گفت وگوها می شود. این تغییر 
باعث ایجاد تنوع در ریتم برنامه شده و به جذابیت 

آن افزوده است.

ستون اصلی »برمودا«  

ترین عنصر برنامه  بــا ایــن حــال، همچنان مهم 
»بــرمــودا« شخص کــامــران نــجــف زاده اســت. او که 
از چهره های شناخته شده رسانه ملی به شمار 
مـــی رود، بــا ســال هــا تجربه در عرصه خبرنگاری، 
به خوبی از پس هدایت گفت وگوها برمی آید. در 
این مسیر، بهره گیری از مشاوره های محمدرضا 
کــه او هــم از چــهــره هــای برجسته و  شهیدی فر 
ک برنامه سازی را  باتجربه تلویزیون اســت و خــا
خورده، به غنای بیشتر برنامه کمک کرده است. 
تسلط نجف زاده بر موضوعات مختلف و قدرت او 
ح پرسش های کلیدی  از مهمان ها، »برمودا«  در طر
را به یکی از برنامه های گفت وگومحور مهم رسانه 

ملی در چند سال اخیر مبدل کرده است.

بازگشت به کت وشلوار  

نکته جالب درباره کامران نجف زاده این است که 

او که در دوران جوانی، به تعبیر محمد دلاوری در 
همین برنامه »کت و شلوار را از تن خبر بیرون آورد«، 
اما حالا در آستانه پنجاه سالگی، دوباره کت وشلوار 
بر تن کرده است و گفت وگوهایش را با تسلط پیش 
می برد؛ بدون اینکه پرحرفی کند، مزه بریزد یا تلاشی 
برای خودنمایی بروز دهد. این تغییر، بیش از آنکه 
غ در  فقط ظاهری باشد، نشان دهنده نوعی بلو
کنون بیش از هر زمان دیگری  اجرای اوست که ا

بر تجربه اش تکیه دارد.

محافظه کاری بیش ازحد  

با این همه، یکی از نقدهایی که به اجرای نجف زاده 
در فصل دوم »برمودا« وارد است، محافظه کاری 
بیش از حــد اوســـت. کــامــران نــجــف زاده کــه خود 
گاهی با این  گاه است، حتی  نیز به این موضوع آ
گر  رویــکــردش شوخی هــم می کند. بــا ایــن حــال، ا
ج مـــی داد  نـــجـــف زاده جــســارت بــیــشــتــری بــه خـــر
و مــهــمــانــانــش را بیشتر بــه چــالــش مــی کــشــیــد یا 
چهره های جنجالی تری را روی صندلی »برمودا« 
می نشاند، این برنامه می توانست به جایگاهی در 
حد و اندازه های »صندلی داغ« برسد؛ برنامه ای که 
در دهه های گذشته به دلیل صراحت و چالش های 

جدی اش، محبوبیت بسیاری داشت.

انتخاب مهمانان  

یکی از نقاط قوت درخورتوجه فصل دوم »برمودا« در 
مقایسه با فصل نخست، رویکرد جدید آن در انتخاب 
مهمانان اســت. ایــن برنامه دیگر فقط به دنبال 
چهره های مشهور و سلبریتی ها نیست، بلکه تمرکزش 
را )منهای چند مورد خاص( بر افرادی گذاشته است که 
حرفی برای گفتن یا عملکردی درخشان در کارنامه شان 
دارند و حضورشان می تواند جذابیت برنامه را افزایش 
دهد؛ چه شناخته شده باشند و چه نباشند. این 
ــکــرد مــوجــب شــده اســت گفت وگوهای  تغییر روی
 برنامه عمق بیشتری پیدا کنند و از سطحی نگری 

فاصله بگیرند.

خداحافظی با چالش های نمایشی  

عــــلاوه بـــر ایــــن، در فــصــل جـــدیـــد، شــاهــد حــذف 
چالش های نمایشی و بعضا جلفی هستیم که در 
فصل اول گاه به مــذاق مخاطب جدی تلویزیون 
خوش نمی آمد. دیگر از چالش های فیزیکی مانند 
روپایی زدن یا کشتی گرفتن خبری نیست و فضای 
برنامه بیش از پیش به سمت وقار و متانت سوق 
ــت. ایــن تغییر، نشان دهنده تلاش  ــرده اس ک پیدا 
ــرای تــبــدیــل »بـــرمـــودا« بــه بــرنــامــه ای  ســازنــدگــان بـ
کــه بتواند نظر قشر فرهیخته را هم   جــدی اســت 
گامی  جلب کند.درمجموع، فصل دوم »بــرمــودا« 
رو به جلو در مسیر بلوغ برنامه ای گفت وگومحور 
محسوب می شود. این برنامه با بهره گیری از تجربه 
فصل گذشته اش، حضور مجری توانمند، انتخاب 
مهمانان مناسب و پرهیز از سطحی نگری، توانسته 
است جایگاهش را در میان برنامه های تلویزیون 
تثبیت کند. هنوز جا برای بهبود و جسارت بیشتر 
در اجرا باقی است، اما به نظر می رسد »برمودا« در 
مسیر درستی قرار گرفته است و می تواند همچنان 
یکی از برنامه های گفت وگومحور مهم و تأثیرگذار 

رسانه ملی باقی بماند.


